
ALFABET
Lekcja 1



A a - a

Samogłoski - Голосні

ananas

E e - e

ekran

autobus

kobieta słońce

pies



I i - і

igła

О о - о

okno

pani

irys mleko

kolor



Не плутаємо!
 (igrek)  (u otwarte)

Y y - и

mydło

U u - у

cytryna

buty

ucho

ulica

burger



B b - б

banan

D d - д

ryba

chleb

dynia

kreda

obiad

Spółgłoski - Приголосні

(be) (de)



F f - ф

fasola

K k - к

telefon

szef

krowa

aktor

język

(ef) (ka)



M m - м

mapa

N n - н

mama

dom

numer

kino

syn

(em) (en)



P p - п

piłka

R r - р

papryka

parasol

radio

rower

litera

(pe)

(er)



S s - с

serce

T t - т

ser

usta

tort

kot

truskawka

(es) (te)



Z z - з

zegarek

W w - в

koza

obraz

wazon

tramwaj

lew

(zet) (wu)



C c - ц

cebula

J j - й

tablica

noc

jabłko

jajko

raj

(ce) (jot)



G g - Ґ

gazeta

H h - х

gruszka

noga

herbata

hamak

historia

(ha)(gie)



Ą ą - он/ом

książka

Ę ę - ен/ем

wąsy

gąska

język

mięso

księżyc

(a z ogonkiem)

(e z ogonkiem)



Ą ą - он 

"е" з носовим резонансом 
як "ен" або "ем" в укр.мові

"оМ" або "еМ"  читаємо перед b та p  (dąb, tępy) 
ę в абсолютному кінці слова читаємо як "е" 

"о" з носовим резонансом 
як "он" або "ом" в укр.мові 

Ę ę - ен 



Ó ó - у = "U u", звучить так само, але в
різних словах пишемо різне "у"

góra

Ó ó - у
(u kreskowane)



ćma

Ć ć = ci - чь 

kość

ciasto

ciocia

(cie, ce z kreską)



gęś

Ś ś = si - шь 

ślimak

siedem

Basia

(sie, es z kreską)



koń

Ń ń = ni - нь 

słońce

niebo

dynia

(eń, en z kreską)



źrebie

Ź ź = zi - жь 

gałąź

ziemniak

ziemia

(ziet, zet z kreską)



żaba

Ż ż - ж

jeż

(żet, zet z kropką)



Ł ł - Ў 

łódka

L l - л'

sałata

stół

lampa

plecak

hotel

(eł) (el)



jeż

j+a = i+a - я

jabłko miasto

piec

j+e = i+e - є



jubileusz

j+u = i+u - ю

poezji

dziura

żmii

j+i = i+i - ї



Sz sz - ш

szafa

Cz cz - ч

szkoła

mysz

czapka

poczta

klucz



Ch = h 

Ch ch - х

chmura

marchewka

orzech

 звучить так само, 
але в різних словах пишемо різне "х"



Dż dż - дж

dżem

Dz dz - дз

niedźwiedź

dzwonek

budzik

Dź dź - джь Dzi dzi - джь



Rz rz = ш 

Rz rz - ж / ш

rzeka krzak

після k, p, t, ch (h)
krzak, przez



Sz + cz - ш +ч - щ

szczotka szczęka



c – ć – ci – cz
z – ź – zi – ż (rz)
s – ś – si – sz
dz – dź – dzi – dż

ce – ca – cu – cy – ci – czy 
ze – za – zu – zy – zi – ży 
se – sa – su – sy – si – szy 
dze – dza – dzu – dzy – dzi – dży

cement – ćma – ciebie – cztery 
zebra – źrebię – zimno – żaba 
sucho – środa – siemię – szabla 
dzwon – dźwig – dziesięć – dżdżownica



b : p              chleb                    [chlep] 
d : t               sąsiad                  [sąsiat] 
g : k               śnieg                    [śniek] 
w : f             Wrocław                [wrocłaf] 
z : s                 raz                        [ras]
ź : ś                weź!                      [weś] 
ż = rz : sz        ryż                        [rysz] 
dz : c              jedz!                       [jec] 
dź : ć              jedź!                       [jeć]

tak piszemy tak wymawiamy



Abecadło z pieca spadło, 
O ziemię się hukło, 
Rozsypało się po kątach, 
Strasznie się potłukło: 
I - zgubiło kropeczkę, 
H - złamało kładeczkę, 
B - zbiło sobie brzuszki, 
A - zwichnęło nóżki, 
O - jak balon pękło, 
aż się P przelękło. 
T - daszek zgubiło, 
L - do U wskoczyło, 
S - się wyprostowało, 
R - prawą nogę złamało, 
W - stanęło do góry dnem 
i udaje, że jest M.

Julian Tuwim    „Abecadło ”



Xx, Qq, Vv

Наголос - Akcent
 наголос падає на ПЕРЕДостанній склад (другий склад з кінця)




stUdent, ulIca, dziewczYna

не використовуються



Powitanie i pożegnanie
formuła oficjalna

Dzień dobry! 

Do widzenia! 

Do zobaczenia!

Dobry wieczór!Dobranoc!

Witam!



Powitanie i pożegnanie
formuła nieoficjalna

Hej! Pa!

Na razie!Siema!

Cześć!



Liczymy do 10
1
2
3
4
5
6
7
8
9
10

jeden
dwa
trzy
cztery
pięć
sześć
siedem
osiem
dziewięć
dziesięć



Wołga  Wisła   Łaba   Płock 
byłem  byłam  biały  masło
chłopiec  wykładowca  ołówek  mały
Słucham radia. 
To jest Wisła. 
On tam był. 
Studentka Małecka tu była. 
Łucki był tam ze studentami. 
Łucja kupiła nowe biuro. 

Kielce  kolega  sala  lektor
Helena  daleko  wielki  telegraf 
kilka  los  Polka  lud
łaska-laska  łuki-luki  kółka-kulka  atłas-atlas

Przeczytaj



list  ulica  byli 
mówili  sluchali  Lublin 
stolica  biblioteka  tablica 
Helena kupiła chleba i masła. 
Helena, Halina i ich kolega Olek słuchali radia. 
Tam stoi moje lustro. 

żona  dużo  nóż  każdy 
rzeka  dobrze  talerz  morze 
szkoła  Warszawa  pisze  nasza 
To jest mój zeszyt. 
Nasz lektor pisze. 
Mój kolega Michał był w Warszawie. 
Rzeszów to polskie miasto. 
Ich koleżanka Zofia była w Krakowie. 

Przeczytaj



męski  potężny  język  mięso 
piszę  daję  imię  trochę 
mężny  mówię  proszę  studiuję 
Mówię po polsku. 
Iwan to mój przyjaciel. 
Daję Halinie gazetę. 
Zofia ma matkę. 
Marek dobrze zna język polski. 
Leon zna trochę Wrocław. 

mąż  wąski  brązowy  zakąska 
piszą  mają  kupią  są 
wyjął  wyjęła  zdjął  zdjęli 
Maria ma brązowy ołówek. 
Aleksandr wyjął papier. 
To okno jest wąskie. 
Barbara i Bożena piszą. 
Lucyna jest studentką. 

Przeczytaj



bardzo  rodzaj  dzwonek  odznacza 
czapka  rzecz  często  człowiek 
dżem  dżuma  dżonka  dżokej 
Już był dzwonek. 
Koledzy wychodzą i ja też. 
Często czytam czeskie i macedońskie gazety. 
Tu jest okno, tam są drzwi. 
Ona kupiła czosnek. 

szczotka  szczyt  jeszcze  płaszcz 
jeżdżę  jeżdżą  wyjeżdżam  wyjeżdżasz 
Często jeżdżę do Ireny. 
Tam leży szczotka. 
A jeszcze co tam leży? 
Czy ten płaszcz jest czarny? 
Bydgoszcz i Szczytno to miasta.

Przeczytaj



koń  nic  zdanie  niebieski 
linia  kolonia  Stefania  Japonia 
silny  jesteśmy  książka  środek 
Kazimierz  źle  ziemia  gałąź 
Czy jesteś robotnikiem? 
Nie, jestem słuchaczem. 
Moja siostra nic nie rozumie. 
Dlaczego on dobrze mówi po czesku, a ty tak źle? 
Czytam nowe opowiadanie. 

ciemny  ciepły  być  
wycieczka  Szczecin  zwycięstwo 
czy-ci  leczy-leci  wołacz-wołać  słuchacz-słuchać 
być-bić-bicz  mieć-miecz-mecz 
dzień  tydzień  idzie  chodzicie  młodzież  Łódź 
ściana  gość  liść  miłość  wieść  iść 
szczeka-ścieka  szczera-ściera   wieś-wieść  nieć-nieść

Przeczytaj


